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154 évvel ezelőtt, 1848.március 15-én Pesten kitört a forradalom. Az idei ünnepséget a 
művelődési házban tartottuk a szabadságharc emlékére. Az általános iskola tamulói színvonalas 
műsort tanultak be ez alkalomra, amit az ünnephez illő komolysággal adtak elő, Horváth Attiláné 
vezetésével. Jó volt hallani a sok szép verset, szemelvényt, ami gondolatban visszavitte a 
jelenlévőket a múltba, a magyar függetlenségért vívott harc történéseihez. Varga Dezső 
polgármester köszöntötte a csekély számban megjelent közönséget, majd a forradalom és 
szabadságharc jelentőségéről beszélt. Testünkben a szabadságharc hőseinek génjeit hordozzuk, 
hiszen az ö leszármazottaik vagyunk, most azonban az a kérdés, hogy szellemiségünkben is 
vállaljuk-e az ország függetlenségéért saját harcunkat a hétköznapokban, értékeljük-e a 
kommunista diktatúra után, 12 éve szinte ölünkbe hullt szabadságot. A tanakajd-vasszécsenyi 
Rozmaring Asszonykórus 48-as dalokkal színesítette a műsort, a tőlük megszokott lelkesedéssel 
emelték az ünnepség hangulatát. Akik résztvettek a megemlékezésen, jó érzéssel térhettek haza, 
hiszen méltón adóztak a hősök emlékének, nemzeti ünnepünkön.
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Ülésezett Vasszécseny község képviselő-testülete
2002. február 16-án.

Jelen volt 10 fő, valamint Vámos Antal 
körjegyző és Sebestyén Andrásné 
pénzügyi főelőadó. Varga Dezső 
polgármester megállapította, hogy az 
ülés határozatképes. A képviselő-testület 
az alábbi napirendi pontokat fogadta el 
tárgyalásra:
1 . A 2002. évi költségvetés 

megtárgyalása
2. Iskolafejlesztés kérdése
3. Különfélék.
Az első napirendi pontban Varga Dezső 
polgármester általános áttekintést adott 
az önkormányzat pénzügyi helyzetéről. 
Szóbeli kiegészítésként elmondta, hogy 
az írásos anyagban foglaltakon túl 
számolni kell még az épülő 
mentőállomásban kialakításra kerülő 
központi orvosi ügyelet felszerelésének 
költségeivel, melynek várható össz
költsége 9.007e Ft, Vasszécsenyre eső 
hányada 176e Ft. Felvetette továbbá, 
hogy az épülő kerékpárút nyomvonalának 
biztosítása miatt szükség lesz a Petőfi u. 
67. számú ház előtti autóbuszváró 
áthelyezésére. Sebestyén Andrásné 
gazdálkodási főelőadó részletesen 
ismertette az írásos számadatok pontos 
tartalmát. A képviselő-testület 10 igen 
szavazattal a 2002. évi költségvetés 
tárgyalását elnapolta azzal, hogy 
költségvetési rendeletének megalkotása 
során az alábbi számadatokat veszi 
figyelembe:
BEVÉTELEK EFt-ban
Normativ állami hozzájárulás
Községek általános feladatai 3000
Települési igazgatási és kommunális 
feladatok 1950

Körzeti igazg. (építésügy) 127
Üdülőhelyi feladatok 2000
Pénzbeli és természetbeni szociális 
és gyermekjóléti ellátások

4974

A lakáshoz jutás és a lakás
fenntartás feladatai 2846

Helyi közművelődési és köz
gyűjteményi feladatok 1164

Települési sport feladatok 136
Körjegyzőség működése 7231
Szociális és gyermekjóléti alap
szolgálati feladatok

1572

Óvodai nevelés 10920
Iskolai oktatás 26789
Hozzájárulás egyéb közoktatási 
feladatokhoz
Általános iskolai napközis 
foglalkozás

170

Óvodai szervezett étkeztetés 1776
Iskolai szervezett étkeztetés 912
Óvodába és iskolába bejáró 
gyermekek ellátása 1470

Intézményfenntartó társulás 
óvodájába, iskolájába járó gyermek 
ellátása

5640

3000 főnél kisebb települések 
óvodájába, iskolájába járó gyermek 6768

ellátása
NORMATIV állami hozzá
járulás ÖSSZESEN: 79445

Pedagógus szakvizsga és 
továbbképzés 274

Pedagógusok szakkönyv-vásárlása 261
Tanulók tankönyvvásárlása 430
Diáksporttal kapcsolatos feladatok 238

NORMATÍV KÖTÖTT FEL
HASZNÁLHATÓ TÁMOGATÁS 
ÖSSZESEN

1203

Átengedett központi adók
SZJA 6246
SZJA kiegészítés 11326
GÉPJÁRMŰADÓ 1200
Termőföld bérbeadásából SZJA 1000

ÁTENGEDETT BEVÉTELEK 
ÖSSZESEN 19772

Saját bevételek
Helyi adók 4000
Egyéb bevétel (lakbér.telek.gáz, stb) 866
Kamat bevétel 200
Pénzmaradvány 43000
Átvett pénzeszközök MEP-től, 1600

Önkormányzatoktól 11646
Értékpapírból 19740
Pályázatból 15000

BEVÉTEL ÖSSZESEN 196472

KIADÁS
Átadás

Felügyelet alá tartozó költség
vetési szerv támogatása

90000

Szakfeladatonkénti kiadás 43249
Tartalék 28600
Fejlesztési kiadások 34623

KIADÁS ÖSSZESEN 196472

Varga Dezső polgármester javaslatára 
a képviselő-testület határozatot hozott:
- hogy az önkormányzati intézmények 
nyílászáróinak utólagos szigetelésére, 
illetve az általános iskola kéttantermes 
épülete nyílászáróinak cseréire a 
Széchenyi Terv keretében pályázatot nyújt 
be.
- a Petőfi Sándor utca D-i oldalán a 
meggyfák cseréjére, illetőleg pótlására, 
különböző díszfák telepítésével. 
Felhatalmazta' a polgármestert, hogy a 
munkát - 892.000 Ft értékhatárig — 
szakvállalatnál rendelje meg.
- a községi kommunális feladatok 
ellátására érdekében felhatalmazta a 
polgármestert .3 millió forintot meg nem 
haladó értékű kisteherautó beszerzésére.

A képviselő-testület szükségesnek tartja 
a kábel-tv szolgáltatással kapcsolatos 
lakossági igények felmérését. A felmérés 
eredményének ismeretében dönt a 

rendszer továbbfejlesztéséről, valamint a 
hozzájárulás mértékéről.

A képviselő-testület határozatot hozott 
a polgármester illetményéről, az 
alpolgármester és a képviselők 
tiszteletdijáról. Ennek alapján a 
polgármester illetményét 209.000,- Ft-ban, 
az alpolgármester tiszteletdiját 80.500,- 
Ft-ban, a képviselők tiszteletdíját pedig 
20.900,- Ft-ban állapították meg. melyei 
2002. január 1-i hatállyal kell folyósítani.

Szandi Sándor a helyi sportegyesület 
elnöke a sportolók nevében megköszönte 
az anyagi támogatást, ugyanakkor a 
képviselők rendelkezésére bocsátotta az 
egyesület 2002. évi pénzügyi tervét és 
elmondta, hogy az egyesület zökkenő
mentes működéséhez kevésnek tartja az 
önkormányzat költségvetési tervezetében 
megjelölt támogatási összeget, ezért kéri 
annak felemelését. Pál Lajos és Tóthné 
Pungor Angéla képviselők egyetértettek 
a támogatási összeg megemelésével. 
Varga Dezső polgármester javaslatára a 
képviselő-testület a helyi sportkör 2002. 
évi készpénz-támogatását 3,5 millió Ft- 
ban határozta meg. A támogatás 
magában foglalja a Falunap rendezési 
költségeit 300e Ft összegben.

A második napirendi pontban Varga 
Dezső polgármester az iskola
fejlesztéssel kapcsolatban kiküldött írásos 
előterjesztés kiegészítéseként hangsú
lyozta, hogy javasolt döntés a Tanakajd 
Község képviselő-testületével hozott 
1/2002. számú együttes határozatban 
foglaltakat nem érinti.

Elmondta, hogy a Phare CBC 
támogatásával lehetőség van iskolák 
közötti nemzetközi kapcsolatok 
kiépítésére, melynek keretében a program 
megvalósítására 1 millió forinttal, a 
programhoz kapcsolódó építésre 30 millió 
forinttal lehetne pályázni, ezzel 75 %-os 
támogatás érhető el.

Pál Lajos képviselő érdeklődött, hogy 
a tanakajdi képviselő-testület hogyan 
viszonyul a kérdéshez. Polgármester 
véleménye szerint, amíg a vasszécsenyi 
álláspont nem ismert, addig nem célszerű 
megkeresni a másik érdekelt önkormány
zatot. Kiss Ferencné képviselő tájékoz
tatta a testületet, hogy tudomása szerint a 
tanakajdi testület az eredeti, együttes 
döntéséhez tartja magát.
Tóthné Pungor Angéla képviselő 
emlékeztetett arra, hogy az iskola 
igazgatója az együttes döntésben foglal
tak megvalósításának támogatására vál
lalta, hogy az iskolai költségvetés az ál
lami normatíva által biztosított kereteken 
belül marad. Nem érti, hogy miért van 
szükség arra, hogy a testület az együttes 



VASSZÉCSENYI ÜZENET 33______________________
döntés egyoldalú megváltoztatása miatt 
konfrontálódjon a tanakajdi testülettel. 
Nem híve a hirtelen döntéseknek, 
meggyőződése, hogy a testület semmi 
rosszat nem tesz azzal, ha egy évet vár a 
fejlesztéssel. Kérdése, hogy az együttes 
döntés végrehajtása hogyan áll, történt -e 
intézkedés a tervek átdolgozására.

Varga Dezső polgármester válaszában 
elmondta, hogy a javaslatnak megfelelő 
döntés nem érinti a Tanakajd községgel 
hozott együttes határozatot. A javasolt 
megoldás előnye, hogy a meglévő 
könyvtárhoz a kialakított tetőtér szervesen 
csatlakoztatható. Az eredeti terv nem 
pályáztatható, mert nagyságrendjénél 
fogva nem egyeztethető össze a pályázati 
céllal.

Elmondta, hogy a pályázat 
benyújtásáról most kellene dönteni. 
Hangsúlyozta, hogy az együttes döntés 
szerinti eredeti elképzelés nem szenvedne 
hátrányt a javaslat elfogadása esetén. 
Horváth József képviselő 
tüzrendvédelmi szempontból szimpati
kusnak találta a javasolt tervet, 
meggyőződése, hogy az iskola udvarát az 
építkezés „nem rontaná el". Balázs Imre 
képviselő szerint Tanakajd elzárkózása 
esetén Vasszécseny községre 
aránytalanul nagy tehet jutna. Pál Lajos 
képviselő támogatja az előterjesztés 
szerinti javaslatot. Rátz György 
képviselő hangsúlyozta, hogy adódott 
egy lehetőség, amelyet ha sikerül 
kihasználni, akkor 23 millió Ft-ot nyerhet 
az önkormányzat 7 millió saját forrás 
biztosítása mellett úgy, hogy az együttes 
döntés szerinti fejlesztés nem kerül 
veszélybe.

A képviselő-testület 6 igen és 4 nem 
szavazattal pályázat benyújtását határozta 
el a Phare CBC, valamint a Céljellegű 
Decentralizált Előirányzat terhére 
nemzetközi testvériskolai kapcsolatok 
támogatására, úgy, hogy a 31 millió Ft 
összköltségű program megvalósításához, 
a 23.250e Ft-os támogatáshoz 7.750e Ft 
saját forrást biztosit. A programon belül az 
építésre fordítandó költségek összege 30 
millió Ft.
Harmadik napirendi pontban Varga 
Dezső polgármester előterjesztésére a 
képviselő-testület a 2001.évi költség
vetési rendelet módosítására megalkotta 
2/2002.(11.16) számú rendeletét.
A képviselő-testület határozatot hozott, 
hogy pályázatot nyújt be a Phare CBC 
által nyújtandó támogatásra községi 
internetes portál kialakítására. A 
program megvalósításához 650e Ft 
saját forrást biztosit.

Varga Dezső polgármester javaslatot 
terjesztett elő községi környezetvédelmi 
program készítését támogató pályázat 
benyújtására. Elmondta, hogy a 87.sz. 
főútvonal, mint állandó környezeti 
veszélyforrás, valamint a Gyöngyös-patak, 
mint megvédendő természeti érték, 
önmagában is indokolja a program 
elkészítését. Mivel mindkét kényezö 
azonosan érinti Táplánszentkereszt és 

Tanakajd községeket is, ezért közös 
pályázatot célszerű benyújtani. A 
képviselő testület 10 szavazattal pályázat 
benyújtását határozta el a Környe
zetvédelmi Célelőirányzat támogatásával, 
Környezetvédelmi Program készítésére. 
Felkérte a polgármester, hogy 
kezdeményezzen tárgyalásokat az érintett 
községekkel.

Ezután Varga Dezső polgármester 
beszámolt a két ülés között végzett 
munkáról és időszerű feladatokról, majd 
az ülést bezárta.

Ülésezett Vasszécseny, 
Tanakajd és Csempeszkopács 
községek képviselő-testülete 
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Jelen voltak: A Vasszécsenyi képviselő
testület részéről 10 fő, a Tanakajdi 
képviselő-testület részéről 8 fő, a 
Csempeszkopácsi képviselő-testület 
részéről 4 fő, valamint Vámos Antal 
körjegyző, Hatz Csaba iskolaigazgató, 
Sebestyén Andrásné pénzügyi főelőadó, 
Babolcs Ottóné pénzügyi főelőadó és 
Molnár Imréné gazdasági vezető.
Az együttes ülést a képviselők 
egyetértésével Varga Dezső vasszécsenyi 
polgármester vezette.

Varga Dezső polgármester köszöntötte 
a megjelenteket és megállapította a 
határozatképességet és javaslatára a 
képviselők elfogadták az alábbi 
napirendeket: 1. A közösen fenntartott 
intézmények 2002. évi költségvetése;
2. Különfélék

Első napirendként Vámos Antal 
körjegyző szóbeli kiegészítést fűzött az 
Építésügyi Hatósági Igazgatási 
Társulás 2001. évi pénzügyi beszá
molójával és a 2002. évi költségvetési 
tervezettel kapcsolatban kiküldött írásos 
előterjesztéshez. Kérte a képviselő-tes
tületeket, hogy - az építésügyi ügyintéző 
adminisztratív leterheltsége miatt 
járuljanak hozzá egy fő négyórás ügyviteli 
dolgozó alkalmazásához. Varga Dezső 
polgármester elfogadásra javasolta, hogy 
a félállású adminisztrátor költségeit 
vállalják a települések. Az együttes 
képviselő-testület támogatta egy fő 
négyórás adminisztratív munkaerő 
foglalkoztatását.

Vámos Antal körjegyző a 
körjegyzőség írásban kiküldött költség
vetési tervezethez szóbeli kiegészítést 
fűzött. Kérte a képviselő-testületek hozzá
járulását 4 órás adminisztrátor 
beállításával történő létszámfejlesztéshez. 
Varga Dezső polgármester négy 
alternatívát javasolt az adminisztrátor 
foglalkoztatása, illetve jutalmazással 
kapcsolatban. Az együttes képviselő
testület elfogadta, hogy a körjegyzőség 
költségvetésében négyórás adminisztratív 
munkaerő foglalkoztatásának költségeit 
tervezzék, a jutalmat azonban nem. A 

képviselő-testületek ezek után elfogadták 
a körjegyzőség 2001. évi beszámolóját.

Varga Dezső polgármester a
képviselők felvetésére javaslatot tett az 
iskola költségvetésének elfogadására 
azzal, hogy a technikai dolgozók 10 %-os 
bérfejlesztésének fedezetét a fenntartók 
többlettámogatásként biztosítsák.

Az együttes képviselő-testület az 
általános iskola 2002. évi 
költségvetésének saját bevételét 820e 
Ft-ban, önkormányzati támogatásál 
39.082e Ft-ban, kiadási előirányzatát 
39.902e Ft-ban, a kiadási előirányzaton 
belül a személyi juttatást 24.314e Ft-ban, 
a munkaadót terhelő járulékokat 8.146e 
Ft-ban, a dologi kiadásokat 7.442e Ft-ban 
állapította meg. Az iskola 2001. évi 
gazdálkodásáról szóló beszámoló 
számadatait elfogadta, az intézmény 
létszám keretét 17,5 főben határozta meg.

Varga Dezső polgármester javasolta a 
védőnői szolgálat, valamint anya- és 
gyermekvédelem 2002. évi költségvetési 
számainak meghatározását. Tóthné 
Pungor Angéla képviselő az iráni 
érdeklődött Bertók Tiborné védőnőtől, 
hogy megfelel-e a valóságnak, hogy 
nyugdíj mellett dolgozik. Bertókné 
válaszában elmondta, hogy ő kereste meg 
a vasszécsenyi polgármestert, hogy 
tovább dolgozhasson. Görcz Gyula 
tanakajdi polgármester tájékoztatta a 
képviselő-testületeket, hogy a védőnői 
szolgálat fenntartója és a védőnő 
munkáltatója a három képviselő-testület. A 
szolgálat finanszírozása Vasszécseny 
gesztorságával történik, ami nem érinti a 
fenntartói jogokat és kötelezettségeket, 
ezért kérte a tanakajdi testületet, hogy 
szavazzon a szolgálat 2002. évi 
költségvetéséről. Az együttes képviselő
testület a védőnői szolgálat, valamint az 
anya- és gyermekvédelem 2002. évi 
költségvetési előirányzatait, valamint
2001. évi gazdálkodásáról szóló 
beszámoló számadatait elfogadta, az 
intézmény létszámkeretét 1,3 főben 
határozta meg.

Az óvoda 2002. évi költségvetésével 
kapcsolatban Dr. Némethné Fábsics 
Ildikó óvodavezető tételesen indokolta 
az írásban kiküldött tervezetet. Gondként 
említi, hogy az intézmény többlet
létszámmal nem számolt, bár egyre nö az 
adminisztrációs teher. Felújítási 
előirányzatokat az anyag nem tartalmaz, 
de árajánlatot kért az intézmény 
épületének külső vakolatjavítására, 
színezésére, bádogozási munkákra, 
esőcsatorna festésre, parképítésre. 
Elkerülhetetlennek tartja az egyik 
gázkazán cseréjét. A költségekre 
vonatkozó kérdésekre az óvodavezető az 
alábbi válaszokat adta: A gázkazán 190e 
Ft-ba kerül, a parképítésre 320e Ft-os 
ajánlat érkezett. A felsorolt karbantartási 
és felújítási feladatok összköltsége 1,2 
millió forint. Az intézmény jelenleg nem 
foglalkoztat karbantartót. Az élelmezés
vezetői munka nagyon sokrétű, napi négy 
órában nem lehet ellátni.
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A közétkeztetéssel foglalkozó Elamen Rt- 
nél érdeklődött, a konyha 
megszüntetésével cca. 1 millió forint lenne 
megtakarítható, bár az Rt. 
szolgáltatásával kapcsolatosan 
kedvezőtlen tapasztalatok vannak. Az 
együttes képviselő-testület elfogadta az 
óvoda 2002.éves költségvetését, az 
intézmény létszámkeretét 13 fő teljes 
munkaidős, 1 fő 6 órás és 1 fő 4 órás 
közalkalmazottban állapította meg.

A különfélékben Varga Dezső
polgármester tájékoztatta a képviselőket 
a mentőállomáson kialakítandó hétvégi 
orvosi ügyeleti rendelő műszerrel történő 
felszerelése tárgyában folytatott 
tárgyalásainak eredményéről, előterjesz
tést tesz a pályázat benyújtásával, illetve 
a saját forrás biztosításával kapcsolatos 
döntés meghozatalára. Krenner Róbert 
polgármester szerint fontos kidolgozni 
annak garanciáit, hogy az ügyeleti rendelő 
működtetése hosszú távon biztosítható 
legyen. Varga Dezső polgármester 
válaszként elmondta, hogy a mentő
állomás állami tulajdonba, a mentő
szolgálat kezelésébe kerül, 10 évig 
elidegeníteni nem lehet. Az együttes 
képviselő-testület egyetértett abban, hogy 
a Szombathely városkörnyéki orvosi 

ügyeleti rendelő felszerelése 5.578.810 Ft 
céljellegű decentralizált támogatással, 
10.357.619 Ft összköltségű önkor
mányzati jellegű beruházással valósuljon 
meg.
- Vasszécseny és Tanakajd községek
képviselö-testületei a közös fenntartású 
óvodai konyha nyersanyagköltségeit -
2002. április 1-től - az alábbiak szerint 
állapította meg: tízórai: ebéd: uzsonna 
óvodás gyermek: 23 102 21
napközis gyermek: 29 133 27
felnőtt étkező: 224
- Az együttes képviselő-testület 
határozatot hozott, hogy az általános 
iskola igazgatójának és az óvoda 
vezetőjének vezetői megbízásának 
közelgő lejárta miatt az álláshelyekre 
pályázatot írnak ki és felkérik a körjegyzőt 
a pályázati eljárás előkészítésével 
összefüggő feladatok ellátására, illetve a 
pályázat oktatási közlönyben való 
közzétételére.

Varga Dezső polgármester ismertette 
a Széchenyi Terv keretében benyújtandó 
pályázati lehetőséget az intézmények 
nyílászáróinak cseréjére, illetőleg hő
szigetelésére. Elmondta, hogy a becsült 
költség cca. 5 millió Ft, 30 %-os 
támogatásra lehet pályázni. Kiss 

Ferencné képviselő jelezte, hogy az 
iskola várhatóan pályázni fog könyv
tárfejlesztésre. Görcz Gyula polgár
mester elmondta, hogy Tanakajd annyi 
tartalékkal rendelkeznek, ami az isko
lafejlesztéshez szükséges. A nyílászárók 
hőszigetelésével kapcsolatosan kötele
zettséget vállalni nem tudnak. Az együttes 
képviselö-testületei az intézmények 
hőszigetelésének, illetve cseréjének 
kérdését egyhangúlag elnapolják.
Varga Dezső polgármester ismertette az 
iskolafejlesztéssel kapcsolatos 
vasszécsenyi külön döntés hátterét, 
kérdés, hogy Tanakajd és Csem- 
peszkopács községek képviselö-testületei 
egyetértenek-e a vasszécsenyi külön 
döntéssel, vagy hozzájárulásukat adják, 
hogy a résztulajdonukat érintően 
Vasszécseny önálló fejlesztést hajtson 
végre. Krenner Róbert polgármester 
elmondta, el tudja képzelni a Tanakajd és 
Vasszécseny által hozott közös döntésnek 
megfelelő fejlesztést is az 1997-es tervek 
alapján. Tóthné Pungor Angéla 
képviselő és Görcz Gyula polgármester 
szerint az iskolafejlesztés tárgyában van 
érvényes döntés.
Az ülés 22 órakor véget ért.

Ülésezett Vasszécseny képviselő-testülete 2002. március 27-én.

Jelen volt: 10 fő, valamint Vámos Antal körjegyző. Varga Dezső polgármester megállapította, hogy az ülés határozatképes. 
Napirendi pontok: 1. Pályázatok benyújtása

2. Rendezési terv elfogadása
3. Különfélék

Az első napi pontban Varga Dezső 
polgármester ismertette a 
Környezetvédelmi Alap Célelőirányzatra 
benyújtható pályázati lehetőséget a 
község környezetvédelmi programjának 
előkészítéséhez. Beszámolt a környező 
községek polgármestereivel folytatott 
tárgyalás eredményéről, mely szerint az 
érintett községek kérték, hogy a 
pályázatnál Vasszécseny vállalja a 
gesztor szerepét. A programban 10 
község érintett. A terv becsült költsége 
3.775e Ft, amelyhez 2.500e Ft 
támogatásra nyújtanának be igényt. A 
képviselő-testület 10 szavazattal elfogadta 
a polgármester javaslatát és határozatot 
hozott a pályázat benyújtására.

Varga Dezső polgármester javasolta 
pályázat benyújtását egészségügyi gép, 
műszer beszerzésének támogatására. 
Ismertette a pályázati feltételeket, 
elmondta, hogy eredményes pályázat 
esetén 80 %-os támogatás érhető el, így a 
4 millió Ft-os program megvalósításához 
800e Ft saját forrás lenne szükséges. A 
képviselő-testület 10 szavazattal 
határozatot hozott az egészségügyi 
fejlesztési program megvalósítására kiírt 
pályázat beadására.

A második napirendi pontban Varga 
Dezső polgármester tájékoztatta a 
képviselőket arról, hogy a község 

rendezési tervén a föépítési iroda 
ajánlásait a tervezők átvezették. 
Javaslatot tett a terv elfogadására.

Balázs Imre képviselő felvetette, hogy 
a Lipárt utca páros oldalán a Gyöngyös 
utcától Ny-ra eső részen igény merült fel a 
beépített lakótelkek megosztására, így 
további lakótelkek kialakítására és 
javasolta, hogy a rendezési terv 
tervezetének vonatkozó részét a testület 
vizsgálja felül és teremtse meg a 
telekosztások lehetőségét. A képviselő
testület Balázs Imre képviselő javaslatát 
egy tartózkodás mellett, négy szavazattal 
támogatta, öt szavazattal elvetette.

Kiss Ferencné képviselő érdeklődött, 
hogy a Táncsics utcában a játszótér 
melletti területtel mi a szándéka Zsolnai 
Zoltán vállalkozónak, aki a terület 
tulajdonjogát megszerezte. Az ülésen 
jelenlévő Zsolnai Zoltán vállalkozó 
elmondta, hogy a területet - jelenleg - 
közcélokra szánja, azon a gyermekek 
részére szánkó és MTB-pálya kialakítása 
folyik. Elmondta továbbá, hogy felkereste 
a rendezési terv készítőjét és felvetette, 
hogy a Dózsa utcában a tulajdonát 
képező, telekosztással érintett terület és a 
MTSZ major melletti részen a rendezési 
terv véderdőt tartalmaz. Ezzel szemben 
kérné, hogy ott „egészségügyi erdő" 
megjelölés szerepeljen. A területen 

esetleg sportcélú létesítmény lenne 
kialakítható. Elmondta még, hogy a MTSZ 
mindenképpen véderdő fenntartására 
kötelezett. Az egészségügyi erdő 5 %-bar 
beépíthető, 95 %-ban zöldterület. 
Folyamatos pótlás mellett az elöregedett, 
értéktelen fákat ki kellene vágni. Komoly 
feladatnak tartja a területen lévő illegális 
szemétlerakó megszüntetését.

Varga Dezső polgármester 
válaszában elmondta, hogy nem tartja 
célszerűnek a MTSZ major mellé 
sportlétesítményeket tervezni. A major a 
rendezési terv szerint állattartásra kijelöli 
hely, a védőlétesítményekre vonatkozóan 
előírásokat majd a tulajdonos végrehajtja. 
Az egészségügyi erdővé történő 
átminősítés új gondokat vetne fel, ezérl 
javasolta a terv eredeti állapotban történő 
elfogadását. A szemétlerakó felszámo
lásában az önkormányzatnak is részt kell 
vállalni, kérte ez ügyben a képviselők 
véleményét. Rátz György képviselő 
400e Ft-os önkormányzati hozzájárulási 
javasolt az érintett terület rendbe
tételéhez.

Zsolnai Zoltán vállalkozó elmondta, 
hogy a sportcélú hasznosításhoz nem 
ragaszkodik, a területen mindenekelötl 
rendezett viszonyokat szeretne kialakítani. 
Vállalja, hogy a területről való
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szemételtakarítás költségeit szakvállalattal 
felméreti, az eredményről az 
önkormányzatot tájékoztatni fogja.
A képviselő-testület egy tartózkodás 
mellett kilenc szavazattal megalkotta a 
község Szabályozási Tervéről, valamint 
Helyi Építési Szabályzatáról szóló 
4/2002.(111.28.) számú rendeletét.

A különfélékben Varga Dezső 
polgármester az intézmények 
nyílászáróinak hőszigetelésével kapcso
latosan elmondta, hogy a hivatal ablakai 
olyan állapotban vannak, hogy az 
utólagos hőszigetelés technikailag 
megoldhatatlan. Új ablakok beépítése 4 
millió forintba kerülnek. A Széchenyi terv 
keretében beadott pályázat olyan jó 
esélyeket biztosít, hogy a kivitelező 
vállalná, hogy eredménytelen pályázat 
esetén a költségek 70 százalékáért 
elvégezné a munkát. Balázs Imre 
képviselő szerint, a másik két fenntartó 
község vagyona gyarapszik, ha a 
programban nem vesznek részt és 
Vasszécseny egyedül finanszírozza a 
beruházást. Tóthné Pungor Angéla 
képviselő véleménye, hogy közös 
ügyekről együttes ülésen kell tárgyalni és 
dönteni.

A képviselő-testület a kérdés 
tárgyalását egyhangú döntéssel leveszi a 
napirendről.

Varga Dezső polgármester ismertette 
a község közvilágításának rekon
strukciójára érkezett ajánlatot. A község
ben 121 db 80 W-os higanygőz lámpa 
cseréje 3,8 millió Ft-ba kerülne úgy, hogy 
az autóbusz útvonalán nátriumlámpák, a 
többi helyen fénycsövek kerülnének 
felszerelésre. Az energiatakarékos fény
források révén a havi megtakarítás 51 e 
Ft+ÁFA lenne. Az összegből a szolgáltató 
10 % kedvezményt biztosítana, ha az 
önkormányzat az üzemeltetésre 10 évre 
szóló szerződést kötne és a lámpatesteket 
az ÉDÁSZ Rt. tulajdonba kapná. Másik 
konstrukció, hogy a felújítást a szolgáltató 
ingyen elvégezné, de az önkor
mányzatnak 10 éven keresztül a jelenlegi 
áramdíjat kellene fizetnie. Balázs Imre 
képviselő kérdése, hogy a fizetést lehet-e 
ütemezni. Horváth József képviselő 
véleménye, hogy első lépésként a 
meglévő hiányosságokat kellene 
megszüntetni, a községben a sötét 
foltokat megvilágítani, aztán dönteni a 
rekonstrukcióról. Tóthné Pungor Angéla 
képviselő felvetette, hogy a közvilágítás 
fejlesztésre a Széchenyi Terv keretében is 
lehet pályázni.

Varga Dezső polgármester a fel
vetésekre az alábbi választ adta: A 
fizetést úgy lehet ütemezni, hogy első 
ütemben a nátrium lámpák felszerelését, 
ezt követően a fénycsövek felszerelését 
kell kifizetni. A Széchenyi Terv keretében 
30 %-os támogatás érhető el, a 
beruházást viszont 25 %-os ÁFA terheli. A 
javasolt megoldásnál fejlesztési alap 
átadás esetén ÁFA fizetési kötelezettség 

nem merülne fel. A képviselő-testület 1 
tartózkodás mellett 9 szavazattal a község 
közvilágításának rekonstrukcióját hatá
rozta el 121 lámpatest cseréjével úgy, 
hogy a buszjárattal érintett szakaszon 
nátrium, egyéb helyeken fénycsöves 
lámpatestek kerülnek felszerelésre. A 
testület feltéri a polgármestert, hogy a 
szolgáltatónál tárgyaljon a pénzügyi 
ütemezés lehetőségéről.

Varga Dezső polgármester ismertette 
Petz Miklós Vasszécseny, Lipárt u. 54: 
szám alatti lakos kérelmét, hogy a jelenleg 
bérelt önkormányzati lakás helyett a Lipárt 
utca 31. szám alatti, volt húsbolt épületét 
kapja meg, megfelelő felújítás után. A 
jelenlévő Petz Miklós kérelmező 
elmondta, hogy az általa lakott épület 
állaga nagymértékben leromlott. Javasolta 
az épület lebontását, az üres telkek 
értékesítését, és a befolyt összegből a volt 
húsboltban lakás kialakítását. Horváth 
József képviselő megkérdezte, hogy 
Petz Miklós a felújított lakásért milyen 
mértékű lakbért tudna vállalni. Petz Miklós 
elmondta, hogy havi 3-4000 Ft körüli 
lakbért tudna vállalni. Dr. Németh Árpád 
alpolgármester, és Balázs Imre 
képviselő felvetette, hogy az igényelt 
épület felújításával kapcsolatos költségek 
nem ismeretesek, javasolják az árajánlat 
kérését. Pál Lajos képviselő 
emlékeztetett arra, hogy a volt húsbolt 
épületét az önkormányzat több ízben 
értékesítésre meghirdette. Javasolta, hogy 
értékesítsék Petz Miklós részére.

Varga Dezső polgármester a vitát 
összefoglalva elmondta, hogy a Lipárt 
utca 54.szám alatti épületben lévő 
megürült lakás lebontásának szüksé
gessége valóban felmerült. Építési 
szakember véleményét kell kérni, hogy a 
volt húsbolt épületének felújítása 
mennyibe kerülne. A képviselő-testület a 
kérdés tárgyalását egyhangú döntéssel 
elnapolta.

A képviselő-testület a települést 
bemutató színes kiadvány megjelen
tetését határozta el. Felhatalmazta a 
polgármestert, hogy a kiadvány megfelelő 
példányszámú elkészítése érdekében 
150e Ft erejéig vállaljon kötelezettséget.

Varga Dezső polgármester a romániai 
Algyógy településsel történő 
kapcsolatépítés tárgyában kérdezte a 
képviselőket, hogy a kiutazás költségeit a 
képviselő-testület vállalja-e. Balázs Imre, 
Tóthné Pungor Angéla és Kiss 
Ferencné képviselők szerint az Algyógyi 
látogatás helyett Ótelek településsel való 
kapcsolatot kellene erősíteni. A képviselő
testület 10 szavazattal határozatot hozott, 
hogy Algyógy településsel történő 
kapcsolattartást anyagilag nem támogatja. 
Megkeresi az általános iskola vezetését, 
hogy igény esetén készítsen 
előterjesztést, hogy az intézmény milyen 
külföldi kapcsolatot kíván felvenni, 
dolgozza ki a kapcsolat kiépítésének, 
fenntartásának várható költségeit, tegyen 

javaslatot a fenntartók felé a költségek 
finanszírozására.

Kiss Ferencné képviselő felvetette, 
hogy novembertől a helyi újság minden 
számában politikai indíttatású cikkek 
jelennek meg. Pál Lajos képviselő 
nagyon jónak tartja az újság hangvételét. 
Tóthné Pungor Angéla képviselő idézeti 
a helyi újság egy cikkéből, mely szerint „a 
testület többsége rendszerváltó erőkből 
áll.” Kérdés, hogy kik a kisebbség? Dr. 
Németh Árpád alpolgármester 
elmondta, hogy a településen sokan jó 
néven vették az Üzenet cikkeit, az újság 
színvonalával elégedettek. A képviselő
testület nem döntött arról, hogy az újság 
politikamentes legyen. Varga Dezső 
polgármester válaszában elmondta, hogy 
természe-tesnek tartja, hogy a falu 
minden lakója nem fogadja fenntartás 
nélkül a helyi újságot. Számtalanszor 
biztatta a helyi képviselőket és másokat is, 
hogy írjanak a helyi lapban. Pártatlan 
személyek kifogást még nem emeltek a 
kérdéses cikkek ellen. Elmondta, hogy a 
lap szerkesztőjét felkéri, hogy a jövőben 
mellőzze a hasonló cikkek megjelen
tetését. Kiss Ferencné képviselő 
javaslatára a képviselő-testület 6 igen 
szavazatta, 4 tartózkodás mellett 
határozatot hozott arról, hogy a 
„Vasszécsenyi Üzenet" önkormányzati lap 
elsősorban a település életéről, az itl 
történt eseményekről és az önkormányzat 
munkájáról adjon tájékoztatást. A 
képviselő-testület fontosnak tartja, hogy a 
helyi lapban a jövőben ne jelenjenek meg 
politikai hangvételű cikkek.

Varga Dezső polgármester beszámolt 
a két ülés közötti munkáról és az időszerű 
feladatokról. Hulladéksziget kialakítását a 
számításba vett 10 település nem 
támogatta, így az ezzel kapcsolatos 
elképzeléseket újra kell gondolni. 
Ismertette az ÉDÁSZ Rt. ajánlatát, 
amelynek keretében az önkormányzati 
intézmények belső elektromos hálózatál 
szabványosítanák. A programra a 
Széchenyi Terv pályázati támogatási 
biztosítana és 10 település bevonásával 
készülhetne. Célszerű lenne az előzetes 
felmérés, a költségek kimunkálása. Kérte 
a testület tagjainak felhatalmazását, hogy 
a Vasszécseny 223. hrsz-ú ingatlan 
utcanyitáshoz szükséges részének 
megszerzéséről tárgyalhasson a 
tulajdonosokkal.

A képviselő-testület a két ülés között 
végzett munkájáról és az időszerű 
feladatok végrehajtásáról szóló 
beszámolóját egyhangúlag elfogadta. A 
képviselő-testület egy tartózkodás mellett, 
6 szavazattal, 3 ellenszavazattal 
felhatalmazta a polgármestert, hogy a 
Vasszécseny, 223. hrsz-ú ingatlan 
tulajdonosával tárgyaljon az ingatlan egy 
részének megvételéről utcanyitás 
feltételeinek megteremtése érdekében.
Varga Dezső polgármester az ülésl 
23.00 órakor bezárta.
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Tájékoztató

Az általános iskola tervezett bővítésével kapcsolatban II.
Kötelességemnek érzem, hogy a 

község polgárait - szigorúan a tényekre 
alapozva - tájékoztassam, mivel azt 
tapasztalom, sokan most sem értik, látják 
át, mi is történt.

Önök 2002. február 21-én a Vas Népe 
cikkből, valamint Varga Dezső 
polgármester úr tájékoztatójából 
értesülhettek arról, hogy az általános 
iskola bővítésével kapcsolatban 
véleménykülönbség alakult ki.

Miért? Hogyan és kik között? Ha az 
előző Üzenetben (2002.január) megjelent 
„tudósításom" szerint a 2001. január 11-i 
tanakajdi közös képviselőtestületi ülésen 
még a legnagyobb egyetértést tanúsító 
egyhangú határozat született az iskola 
fejlesztéséről, egy tartózkodással.

Önök szintén az Üzenetben olvashatták 
Varga Dezső polgármester úr 
észrevételeit írásommal kapcsolatban. 
Ennek hangzatos címe; Elindultunk a jó 
úton, azaz ... - Mégsem lesz iskolaépítés 
az idén - volt.

Megköszönöm polgármester úr 
jóindulatú kritikai észrevételeit, de 
engedje meg, hogy válaszoljak ezekre. 
Kezdjük a címmel!

2002.január 11-éig a vasszécsenyi 
képviselő-testületnek a 2001 .december 
12-én hozott határozata volt a legutolsó 
érvényes döntése, mely szerint: 
(106/2001.sz.határozat)

„Vasszécseny község képviselő
testülete az Önkormányzat 2002.évi 
költségvetési koncepcióját e jegyzőkönyv 
melléklete szerinti tartalomhoz képest 
azzal a változtatással fogadja el, hogy az 
iskolafejlesztési feladatokra - Tanakajd 
községgel közösen - 52 millió Ft kerüljön 
megtervezésre. A képviselőtestület felkéri 
a polgármestert, hogy a költségek 
csökkentése érdekében keresse az 
esetleges pályázati lehetőségeket.

Határidő: azonnal, Felelős: polgár
mester”.

Mivel azonban az iskolát
Intézményirányítási Társulás 
formájában tartják fenn az önkormányzati 
testületek, ez még csak 
szándéknyilatkozatnak volt tekinthető. 
Hiszen a társulás tagjai csak együttes, 
egybehangzó vélemény esetén 
hozhatnak döntést. Ezt az
egybehangzó döntést hozták meg a 
testületek 2002. január 11-én.

1/2002. számú együttes képviselő
testületi határozat: „ Vasszécseny és 
Tanakajd községek képviselő-testületei a 
Vasszécsenyi Általános Iskola 
fejlesztését határozták el az 1997. 
évben készült kiviteli tervek alapján.
A beruházás pénzügyi feltételeinek 
biztosítása érdekében az 
önkormányzatok éves költségvetéseikben 
céltartalékot képeznek, amelynek 
összege Vasszécseny község esetében 
20 millió Ft, Tanakajd község esetében 
10 millió Ft. A képviselő-testületek 

felkérik polgármestereiket, hogy a 
beruházás 2003. évi megkezdésének 
érdekében folyamatosan keressék a 
pályázati lehetőségeket.

Határidő: azonnal, Felelős: 
polgármesterek”.

A fenti két határozat világosan tükrözi, 
hogy sem Vasszécseny testületének, sem 
a két testületnek közösen a jelzett időben 
nem volt egyetlen olyan határozata sem, 
amely szerint 2002-ben a fenntartó 
testület(ek) iskolát szándékoztak volna 
építeni.

Polgármester úr hiányolta Hatz Csaba 
igazgató úr véleményének idézését is. 
Leírta az elhangzottak „lényegét”: mi 
szerint igazgató úr vállalta, az állami 
normatív hozzájárulás szintjén történő 
működtetést az iskolabővítés érdekében. 
Ez így is volt.
A leírt véleményből azonban ö is 

kifelejtett valamit, igazgató úr abban az 
esetben vállalja így a működtetést, ha 
a testületek az 1997-es tervek alapján 
tervezik az iskolafejlesztést.
Megemlítette, és részletezésre méltónak 
ítélte még két képviselőtársunk eltérő 
véleményének ismertetését is (Rátz 
György és Dr. Némethné Fábsics Ildikó).

Itt azonban hangsúlyoznom kell, 
mindketten az Önök által olvasott 
határozatot szavazták meg, - egyedül a 
polgármester úr tartózkodott.

Polgármester úr kifogásolta, hogy 
javaslatát, mely szerint 2 tantermet még 
ebben az évben építsenek 
önkormányzatok a rendelkezésre álló 
gázközmű vagyonból, - valóban nem 
tartottam a szavazás kimenetelét 
befolyásoló véleménynek, mint ahogy ezt 
a szavazati arány tükrözte is. Úgy 
gondolom egy-egy képviselő-testületi 
ülésen a polgármesteri vélemény azonos 
súlyú bármelyik képviselőével, - s én még 
nagyon sok ott elhangzó mondatot sem 
írtam le, - mivel nem jegyzőkönyvet 
készítettem. A döntés előremutató volta 
miatti örömömet szerettem volna csak 
megosztani Önökkel.

Szeretnék válaszolni az utolsó kissé 
kétértelműre sikeredett kérdésre is. 
(Magyar szakos tanár lévén a költői 
kérdés fogalmát nagyon jól ismerem. - A 
polgármester úr „válaszát" azonban 
szívesen meghallgatnám.)

Az előző évben, ahányszor az iskola 
problémája szóba került, kétféle választ 
kaptam: - egyedül nem szabad
hozzálátni; - pályázat nélkül nem 
szabad elkezdeni (- vegye ki az állam is 
ebből a részét.)

Infláció eddig is volt, mióta a 
gázprivatizációs kárpótlást megkaptuk, s 
ha a tervek már 1997-től rendelkezésre 
álltak, miért is nem építkezünk immár 2 
éve?!

Polgármester úr a 30 millióból építene 2 
tantermet, felhasználva a két község 
jelenleg elkülönített fejlesztési célú 

az

keretét, - a Dózsa úti épület értékét 10 
millió körülire véve, (becslése szerint) - 
lenne saját erőnk a jövő évi 
pályázathoz?

A beruházás indítása azért nem 
válhatott bizonytalanná, mivel ilyen 
döntés, mint már említettem, nem is 
létezett. - Ilyen ügyben, a fenntartó 
testületek egybehangzó, együttes 
döntése szükséges. Mint ahogy a 
polgármester úr által megrendelt 2 
tantermes terv elkészítésére sem volt 
semmiféle határozat sem.
(Az önkormányzati törvény ezekben a 
kérdésekben azért rendelkezik így, hogy 
a nagyobb települések önkormányzatai 
ne hozhassák kényszerhelyzetbe a 
kisebb települések önkormányzati 
testületéit.)

Sokan nem értjük, miért kellett február 
16-án a vasszécsenyi testület elé tenni 
egy új variációt. Sokan nem értjük, hogy 
ugyanazok a képviselők, akik előtte 
kétszer támogatták az eredeti terveket, 
milyen új információk birtokába jutva 
változtatták meg véleményüket.

S végül, meg lehet róni egy 
intézményvezetőt, hogy megváltoztatta a 
véleményét (a jövőben ide járó 
gyermekek jobb lehetőségeinek 
biztosítása érdekében), - míg ez a 
képviselőtestület tagjainál természetes 
(?!).

Miért „ragaszkodunk az eredeti 
tervhez? Mert abban minden benne 
van, amire egy általános iskolában 
szükség van, s mi még nem 
rendelkezünk vele; ilyen az étkező, a 

a
normál 
terem, igazgatói, 
hiányzó három

technika 
méretű

tantermet építünk

hiányzó illemhelyek, 
szaktanterem, 
számítástechnika 
zsibongó, - a 
tanterem...

Ha csak két
valahova...(melyről sem az intézmény 
vezetőjét, sem pedagógusait meg sem 
kérdezték... - Önöknek eszükbe jutna 
egy orvosi rendelőt építeni a benne 
dolgozó orvos megkérdezése nélkül?!...) 
- a még hiányzó épületrészek 
megvalósítása valóban az elérhetetlennek 
tűnő távolba csúszna.

Meg kellene azt is gondolni, ha
nagyobb összegre pályázunk, nagyobb 
összeg is nyerhető. Mi egy dolgot 
szeretnénk: egy lépcsőben megoldani 
ezt a problémát hosszú távra; - ez a 

a 
az 

a

gyerekek érdeke, - a szülőké, - 
pedagógusoké, ... s ez kell legyen 
önkormányzatoké, mert így 
legolcsóbb

Még nem adtam fel a reményt, hogy a 
két testület érvényes, egybehangzó 
véleményének, határozatának megfele
lően, törvényeinket betartva 
cselekszünk.

Tóthné Pungor Angéla 
képviselő
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Iskolabővítés vagy iskola
felújítás?

Az Üzenet előző számában 
tudósítottunk az iskolabővítés kapcsán 
összehívott rendkívüli szülői 
értekezletről. A szülők többsége a 
tantestülettel közösen arra az álláspontra 
jutott, hogy ebben az évben nem aktuális 
az iskolabővítés, legalábbis annak 2 
tantermes változata, amit a 
képviselőtestület előtte megszavazott. Ök 
csak a korábbi tervet tudják elfogadni, 
amelyik 5 tantermes bővítést, emelet
ráépítést tartalmaz. Ebben a helyzetben 
nyilván a képviselő-testület is el fog állni 
iskolabővítési szándékától. Felvetődik 
tehát a kérdés, hogyan tovább? Amíg az 5 
tantermes bővítésre nem kerül sor, 
valahol tanulni kell a gyerekeknek. Tehát 
fel kell újítani a szécsenyi 2 tantermet, és 
továbbra is számolni kell a sarokiskolával 
Lipárton. A két régi iskolaingatlan 
egyházi tulajdonban volt, katolikus 
iskolák voltak. Nemzedékeket neveltek itt 
az egykori néptanítók, kántortanítók, a 
falu lámpásai. Szécsenyben Sülé József. 
Bertók István. Dragovics Jenő. Lipárton 
Sütő Károly és Bíró István. A 
szükségszerűen felújítandó iskola
épületek falán e munkálatokkal együtt 
egy-egy emléktáblát egyben el kellene 
helyezni, emlékezni rájuk. A lipárti 
sarokiskola emellett 56-os emlékhely is, 
itt vágták ki a gyűlölt Rákosi címert a 
zászlóból, itt mondták el a Nemzeti dalt, 
az akkori hősök. Természetes a 
forradalom leverése után nem kerülték el 
a megtorlást, de akkori tettük szintén egy 
emléktáblát érdemel az iskola falán.

Ugyanakkor már most azon kell 
gondolkodni, ha egyszer megvalósul 
majd az álom, az öt-tantermes 
iskolabővítés, mi lesz a két régi 
iskolaépület sorsa. Talál-e funkciót 
számukra továbbra is a falu? A tágas 
világos osztálytermek például kiválóak 
kiállító-termeknek, vagy helytörténeti 
múzeumnak. Az egykori pedagógus
lakásokból, amik valamikor a 
tantermekhez épültek, kialakíthatók 
múzeumi raktárak, kutatószobák stb.

Ahogy községünk egyre jobban 
bekapcsolódik a falusi turizmusba, az 
idegenforgalomba, úgy egyre inkább kell 
gondolkodni látnivalókban és kulturális 
programokban.

Szkok kiállítás Szombathelyen
A Szombathelyi Tavaszi Fesztivál műsorfüzetéből idézzük: „Utoljára 1990-ben 
láthattunk nagy Szkok-kiállitást az MMIK Galériájában, de meleg mosolyú - 
vendégváró nagyfalnyi muráliáját bármikor láthatjuk a Kereskedelmi és 
Vendéglátóipari Középiskolában. Most új müvek várnak régi tisztelőire és az őt 
most felfedezőkre. „Községünk nagy szülöttének Szkok Iván festőművésznek 
„Mesterek és tanítványok” című kiállítását Dr. Feledy Balázs, a Vigadó Galéria 
igazgatója nyitja meg március 27-én 17 órakor a MMIK Médium Galériájában.

Könyvajánló
Utassy József - Tüzek tüze 

(Összegyűjtött versek)
Littera Nova, Budapest, 2001.

Utassy József neve inkább 
csak a versolvasóknak ismert, 
pedig most megjelent 
verseskötete négy évtized 
verseibe enged betekintést 
az olvasónak. Vulkánikus
kitörés ereji versei senkihez 
sem hasonlíthatók a mai 
magyar irodalomban. 
Legutóbb Illés Lajos 
Betlehemi Csillag című 
rockoperájának írta szöveg
könyvét, amely Krisztus 
születésének 2000. évfordu
lójára és a Magyar 
Millenniumra készült.

Március idusán mi sem 
természetesebb, mint Petőfit 
megidéző versét ajánljuk!

Tóth Csaba

ZÚG MÁRCIUS

Én szemfedőlapod lerántom: 
kelj tol és járj, Petőfi Sándor !

Zúg Március, záporos fény ver, 
suhog a zászlós tűz a vérben.

Hüvelyét veszti, brong a kardlap: 
úgy kelj föl, mint forradalmad !

Szedd össze csontjaid, barátom: 
lopnak a bőség kosarából,

a jognak asztalánál lopnak, 
népek nevében! S te halott vagy ? !

Holnap a szellem napvilágát 
Toppantják ránk a hétszer gyávák.

Talpra, Petőfi ! Sírodat rázom: 
szólj még egyszer a Szabadságról !

Életünk egy olyan mondat, amit nem mi kezdünk, nem mi fejezünk be; mégis rólunk szól. 
(Kolozsvári Grandpierre Emil)
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|S z e m t a n ú|

Egy emberöltővel ezelőtt, 
pontosan 57 évvel ezelőtt 
vonult végig falunkon a 
második világégés, a második 
világháború. Még sokan élnek 
közöttünk, akik átélték, de az 
Üzenetben eddig csak Kis 
József kanonok úr 
visszaemlékezéseit lehetett 
olvasni e témában.

Ezúttal Gombkötő László , 
egykori lipárti lakos a 
szemtanú, az 57 évvel ezelőtti 
tavaszi eseményekben.

„A szombathelyi honvédségi 
laktanyából a gépkocsizó 
század a bombázások elöl 
Vasszécsenybe lett kitelepítve. 
A szécsenyi magtár alsó 
szintjén alakították ki az 
összeszerelő műhelyeket. A 
javítandó jármüveket vonat 
hozta el a szécsenyi állomásig, 
onnét kellett beszállítaniuk 
naponta a magtár körüli 
telephelyre. Egy Szász nevű 
százados volt a parancsnok. 
Amikor a vonat már nem járt, 
egy motoros futár járt be 
Szombathelye a postáért. 1945 
januárjában még itt voltak, 
aztán a front közeledtével a 
javítandó autókat kivitték a 
kottái erdőbe, ott repülőgépről 
sem voltak láthatóak. Volt ott 
vagy 100 autó és motorbicikli. 
Később a front elvonultával 
ezen jármüvek egy része ott is 
maradt.

Amikor 1945-ben Szombat
helyt bombázták, az utcákban 
éjszaka olyan világos volt, hogy 
újságot lehetett volna olvasni 
mellette. Egyszerre 30-40 
repülő jött. A reptéren szólaltak 
meg először a szirénák, csak 
aztán a városban. A németek 
1944 végén már a faluban 
voltak. Egyrészük a faluban 
volt elszállásolva házaknál, de 

a Czetter házon túl volt egy 
disznólegelő, ott építettek egy 
nagy fabarakkot. Itt volt a légi 
irányításuk. Ha légiriadó volt, 
előre jelezték azt Szombat
helynek.

Sütő Károly tanító volt a 
községnek a magyar katonai 
parancsnoka. Ö nem vonult be 
katonának, civilben látta el ezt 
a feladatot. Egy alkalommal 
meggyűlt a bajom a hozzánk 
beszállásolt németekkel. 
Fürdőszoba nem volt nálunk 
akkor. Édesanyám melegítette 
este mosléknak a vizet a 
konyhában. Amikor kiment az 
udvarra, a németek bezárták a 
konyhaajtót, és lefürödtek a 
melegvízben. Aznap este nem 
ettek a disznók. Édesanyám 
panaszkodott, hogy mi történt, 
amikor aznap este megér
keztem. A németek elég 
fiatalok voltak. Amikor 
lerámoltam őket, az egyik kicsit 
tudott magyarul és panasz
kodott, hogy ö 18 éves, én meg 
20, és még nem voltam katona, 
és elmentek a parancs
nokukhoz panaszt tenni rám. 
Megfenyegettek, hogy ők majd 
intézkednek, hogy én is legyek 
katona. Én meg mentem Sütő 
Károlyhoz elmondani, hogy mi 
történt. Ö azt mondta, hogy 
másnap ne menjek dolgozni, 
mivel tisztázni kell az ügyet. 
Másnap jöttek is a németek 
egy tolmáccsal hozzánk, hogy 
mi is történt? Miután a 
küldöttség elment, kis idő 
múlva jött vissza a két katona 
és szedte a sátorfáját, és 
elköltöztek Szovákékhoz.

Húsvét előtti Nagypénteken 
jöttek be az oroszok a faluba. 
Szombathely felöl jöttek, mivel 
Rumban fölrobbantották a 
Rába hidat, és ott nem tudtak 

átkelni a Rábán. Előző 
napokban lehetett hallani 
Kenéz és Pecöl felöl a 
csatazajt, ott összecsaptak a 
németek az oroszokkal. A 
faluban lévő németek a 
Gyöngyös, falu felöli oldalán 
ástak maguknak lövészárkokat. 
Onnét várták az oroszokat. 
Egyszer csak kaptak egy 
parancsot és összeszede- 
lőzködtek és továbbvonultak. 
Egy katonát hagytak itt 
utóvédnek. Miután Ö magára 
maradt, keresett egy lovat a 
faluban, Nagy Jánoséké volt, 
azon akarta a többieket 
utolérni. De szerencsét
lenségére egy csikót kötött el, 
nem tudott felülni a hátára. Mi 
nem tudtuk, hogy Ö az utolsó 
német katona a faluban, ha 
tudtuk volna, nem engedtük 
volna elvinni azt a csikót.

Nagypéntek hajnalán 
zörögtek a szekerek, amivel 
jöttek az oroszok, amire 
kivirradt már övék volt a falu. 
Hozzánk bejött két tiszt, hoztak 
30 tojást, kérték anyámat, 
főzze meg őket. Beültek a 
kamrába és egy ültő helyükben 
megették a 30 tojást. Egy 
vödör bort ittak meg hozzá. 
Persze előtte nekünk is meg 
kellett kóstolnunk, nem 
mérgezzük-e meg őket! 
Később hozzánk is 
beszállásoltak oroszokat. Én a 
biciklimet eldugtam az ágy alá, 
hogy el ne vigyék. Előtte nem 
sokkal kaptam édesapámtól, 
egy tinó árából vette. Persze 
megtalálták. Keresztbe volt 
fordítva a kormánya, így nem 
tudtak felülni rá. „Davaj kulcs!” 
kiabálták, én meg mondtam, 
hogy nem értem. Egyikük aztán 
a konyhán meglátta a 
tüzpiszkálót, azzal meghúzta a 

csavart, visszafordította a 
kormányt, felült rá és elvitte. 
Egyébként úgy aludtak, hogy a 
fejük alatt volt a géppisztolyuk. 
Később persze találtam 
magamnak más biciklit, mivel a 
kertünk alatt ment az országút, 
és eldobálták a bicikliket, ha 
valami bajuk volt. Amikor 
megcsinálták Rumban a Rába 
hidat, három napon keresztül 
vonultak itt az oroszok 
Szombathely felé. Édesapám 3 
napig nem tudott átmenni az 
úton, olyan sokan jöttek rajta, - 
vetni akart menni a mezőre.

Ahogy elment a front, a 
hadizsákmányt hajtották ezen 
az úton Szombathelyről Kám 
felé, élő állatokat, teheneket, 
stb. A faluban kerestek 
hajtókát, akikkel le akarták 
váltani az eddigi hajtókát. A 
bíró a villanytoronyhoz rendelte 
a faluból a váltóhajtókat. Én 
pont itthon voltam, engem is 
megtalált és odarendelt. Volt 
ott egy fiatal tinó, amikor az 
árokpartra ment, jól oldalba 
vágtam, de a másik oldalán, 
mint kellett volna, és átugrott 
az országúton és Én már 
futottam is a kertek alatt haza. 
Jött utánam a géppisztolyos 
orosz katona, keresett 
mindenütt, de nem talált meg. 
Ekkor már lehetett hallani, hogy 
összefogdossák az embereket, 
és magukkal viszik. Amikor a 
foglyokat hajtották, ha valaki 
elveszett, az első embert, 
akivel találkoztak, befogták 
helyette, mert a létszámmal el 
kellett számolniuk.

Öt percig voltam fogságban, 
de az első 100 méteren 
megszöktem."

Tóth Csaba

Március, Böjtmás hava

Ha e hónapban mennydörgést hallasz, szeles és bő időt 
jelent. Amennyi köd van márciusban, annyi zápor lesz az 
esztendőben, és amennyi harmat van e hóban, annyi 
hóharmat lesz húsvét után és annyi köd Kisasszony havában. 
E hónap két utolsó péntekén amely fát levágnak, soha meg 
nem korhad. Időnyilatkoztató beteges böjt-más hóban 
született gyermek serény és minden dolgaiban gyors lesz, 
istenfélő, nagy igazságszerető, tökéletes, jámbor életű, 
nyájas, jó erkölcsű és bölcs lesz, minden rendbeli dolgaiban 
fölötte okos és kedves az emberek között.

(Csízió)

Újra séta - a tavaszi tölgy alatt
Kelyhed apró falatka.

Szilánkjait a napfény facsarta, 
A kontraszt benne elszenderül, 

Sima válladon heves árnyék repül.

Álmomban csak lábnyom 
Lennék tövedben, 

Nagyra szított dobbanás 
A szívedben.

Álmomban csak zölded lennék 
Leveleden néha, 

Szenderülő fényed, árnyad, 
S lábnyomodban újra séta.

(Kovács Andrea)
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Tíz éves idén a SZÍV-ÉSZ-ERŐ 
alapítvány!

1992-ben Tóthné Pungor Angélá
nak - a helyi Általános Iskola ma
gyar-történelem és rajzszakos ta
nárának, az Önkormányzat képvi
selőjének, a falu szülöttének - az a nagyszerű gondolat 
jutott az eszébe, hogy a képviselői tiszteletdíjából 
létrehoz egy alapítványt a Vasszécsenyi Általános 
Iskola oktatási, anyagi, technikai feltételeinek javítására, 
a tornaterem és a sportudvar fejlesztésére, versenyek, 
vetélkedők kezdeményezésére, szponzorálására. A 
gondolatot tett követte, Dr. Nagy Judit kuratóriumi tag 
segítségével elkészült az alapító okirat és a Vas Megyei 
Bíróság PK.60.129/1992/2. számú határozata megál
lapította, hogy az alapító okiratban megjelölt cél tar
tósan közérdekű, az alapító a számlát megnyitotta és 
ennek alapján az alapítvány jogilag is létrejött. Az 
APEH 496131/1992. számú határozata feljogosította az 
alapítványt adókedvezményre jogosító igazolások kiál
lítására. Az adószámunk: 19248044-1-18. Az alapít
vány kezdettől nyitott minden természetes és jogi sze
mély számára, akik egyetértenek céljaival és azok meg
valósulását pénzbeli vagy tárgyi adományokkal, vagy 
bármilyen más módon segíteni kívánják.
Az alapítvány induló vagyona igen lassan gyarapodott, 
de az első támogatók közül kiemelendő Dr. Pungor 
Ernő akadémikus, Pammer István vállalkozó, a Ta- 
nakajdi Önkormányzat és a helyi sportegyesület 
Öregfiúk csapata, akiknek köszönhetően 1993-ban 79 
ezer forintra nőtt az alapítvány 20 ezres induló tőkéje, 
amiből 40 ezer forintért sporteszközöket (asztalitenisz 
asztal, magasugró mérce, kézilabda) kapott az iskola. 
Az első pár év ezzel együtt a gyűjtögetés időszaka volt, 
mivel csak kevesen tudtak adományozásra gondolni és 
az 1994-95-ben a kapott minimális támogatásokból 
sportmezeket, kosárlabda és röplabda hálót és állványt 
tudtunk vásárolni....
Fordulópontot az 1996 évi CXXVI törvény hozott, 
aminek alapján 1997-ben először ajánlhatták fel az 
állampolgárok az SZJA 1 %-át alapítványoknak és 
ebből októberben 185 ezer forint érkezett a számlára és 
ebben az évben is az öregfiúk támogattak bennünk, több 
mint 50 ezer forinttal. Ekkor az iskola kérésére 
ajándékkönyveket és sportmezeket vásároltunk, va
lamint sportszerek vásárlásához és táncruhák készí
téséhez összesen 175 ezer Ft került átadásra. A kö
vetkező év őszén meglepetésünkre és örömünkre több 
mint 959 ezer Ft. érkezett a felajánlásokból. így komo
lyabban meg kellett fontolni a felhasználást és az iskola
igazgató kérésének eleget téve, a „Teleház szolgáltatás 
kialakítása” című pályázaton való részvétel mellett dön
tött az 5 fős kuratórium. Sajnos a pályázaton nem nyer
tünk, viszont 2 kuratóriumi tag: a testnevelő tanár, Máté- 
né Gadár Rózsa és Pungor Judit gyógytornász érveit el
fogadva megrendeltük a jelenleg is jól funkcionáló és 
az iskola összképét is javító játszóudvart 370 ezer 
forintért, hozzájárultunk két bábszínházi előadás finan
szírozásához, valamint Floorball játékkészlet vásárlá
sához, valamint a Birkfelddel létrejött cserekapcsolat 
költségei egy részének átvállalásához is, összesen 140 
ezer Ft-al. 1999 őszén 224 ezer forint érkezett a szám
lára és ekkor ismét az iskolai számítógépek elavulása 
került napirendre. A kuratórium döntése alapján

Kovács Tibor vállalta egy 
internetezésre is alkalmas, 
korszerű konfigurációjú 
gép és monitor 

beszerzését és átadását kb. 300 ezer Ft. értékben az 
év végéig. 2000 elején tartalék kép-zésről határoztunk, 
egy ú-jabb Teleház akcióra gondolva, illetve igény 
szerinti számítógépes fejlesztésre, ezért csak egy 
garnitúra sportfelszerelésre adtunk át 40 ezer forintot. 
Októbe-rében már látszott, hogy egyre többen 
pályáznak az 1 %-okra, hiszen ezúttal már csak 218 
ezer Ft. volt a felajánlások összege és a továbbra is a 
számítógépes fejlesztésekre tartalékolva 2001-ben 
több, mint 300 ezer forintot adtunk a többnapos 
tanulmányi kirán-dulások költségeinek 
csökkentésére, illetve a kicsik erdei iskola 
programjára. 2001 októberében a helyi konkurencia 
belépése következtében már csak 153 ezer forint volt a 
felajánlás. Az idei év elején, február 14-én, Kovács 
Tibor a kuratórium elnöke, 10 év lelkiisme-retes és 
alapos munkája után bejelentette, szeretné tovább 
adni a stafétabotot. Az alapító ezúton is sze-retné 
kifejezni Kovács Tibornak köszönetét a tíz év 
munkájáért, Én pedig, mint a kuratórium titkára, ezú
ton szeretném közhírré tenni, hogy az alapító által fel
kért Járási József, tanakajdi 3 gyermekes szülő, a ku
ratóriumi tagságot és legnagyobb örömünkre a kura
tóriumi elnökséget is elvállalta. Fontos esemény ez, 
hiszen az alapítvány az Iskola támogatására jött létre és 
Tanakajd község is fenntartó, ezért szerencsés döntés, 
hogy megszűnt a kuratóriumban az abszolút vasszécse
nyi túlsúly, ez az új 3:2 arány jobban közelíti a realitást. 
Fontos azért is, mert remélhetőleg újabb tíz évre ta
láltuk meg a megfelelő vezetőt.
Az alapítvány mindenképpen csak az Önök segít
ségével működőképes, ahhoz tud segítséget adni, 
amire az anyagi eszközei módot adnak. A jelenleg 
rendelkezésre álló 500 ezer forint felhasználásáról 
még nem született döntés, viszont az iskola kéréseit 
és a lehetőségeket mérlegelve valószínűleg tanulmányi 
programok költségcsökkentéséhez adunk támogatást.
Ezúton is megköszönjük mindenkinek az 1 % fel
ajánlását és itt is közöljük az alapítvány számlaszámát,: 
OTP Bank Rt. : 11747006-20124513, hiszen az ideutalt 
támogatással gyermekeik, unokáik lehetőségeit növelik. 
A befizetett összeg 30 %-a visszaigényelhető az adott 
év személyi jövedelemadójából.

Kovácsné Pungor Zsuzsanna
a kuratórium titkára
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ISKOLAI HÍREK

Február 8-án a szokásos felső tagozatos FARSANG-ot tartottuk 
meg a tornateremben. Minden osztály műsorral készül, a 
bemutatkozások után vetélkedőn vehettek részt diákjaink. A 
büfében finom süteményeket vásárolhattak - köszönet érte a 
szülőknek.

Február 9-én délután az alsó tagozatosok farsangját élvez
hették az érdeklődök. Az osztályok felvonulása után rövid kis 
műsorral mutatkoztak be a „Rock and roll"-ra járó diákjaink. A 
nagyszerű bemutató után talán többeknek is megjött a kedve 
a „rokizáshoz”. Ezután következett a bábszínházi előadás, 
melyen nagyon jól szórakoztak kicsik és nagyok.
Iskolánkban két osztályban beindult a tanév elejétől fogva a 
DADA-program (drog-alkohol-dohányzás-AIDS). A Városi 
Rendőrkapitányság munkatársa jár ki az iskolába havonta 
egy-egy alkalommal megismertetni a programot a tanulókkal.
Ebben a tanévben is részt vettek tanulóink a Zrínyi Ilona 
matematika-versenyen. Szombathelyen.
A 6. osztály benevezett a kerékpáros közlekedési versenybe, 
ehhez segítségképpen előadást hallgathattak meg a tanulók 
Faragó Gyula rendőr alezredestől az iskolában.
4 település iskolái között rendeztük meg az általános 
iskolások asztalitenisz versenyét a tornateremben. A 
versenyben 40 tanuló vett részt. Kontics Zoltán 8. 
osztályos tanuló jutott tovább a megyei versenyre 
Szombathelyre.

A földrajz tanulmányi verseny megyei döntőjére jutott 
tovább Kovács Ádám 7. osztályos tanulónk.
Alsó tagozatos tanulóink színházi előadáson vettek részt 
Zalaegerszegen a „Félőlények"címü előadást tekintették 
meg.
A Simonyi Zsigmond helyesírási verseny megyei fordulóján 
az alábbi tanulók vettek rész: Nyúl Péter 5. o., Söre 
Karolina 6.o, Simon Zsófia 7.O., Kontics Zoltán 8.o.
Kazinczyról elnevezett szépkiejtési versenyen 2. helyezési 
ért el Stöger Lilla 5.o. tanuló, részt vett még Nyúl Péter 
5.0. tanuló. 3. helyezést ért el Tóth Katalin 7.o. tanuló, 
részt vett még Kontics Zoltán 8.o.
KI-MIT-TUD-on vers kategóriában Pék Szabolcs 7.o. 
tanuló induit; mese, próza kategóriában Tóth Ágoston 
5.0. tanuló, valamint Poór Dávid 5.o. tanuló.
Nyelvünkben élünk - magyar versenyen 7. osztályból 
Szalai Krisztina és Simon Zsófia, 8. osztályból Vadász 
Tibor és Kontics Zoltán vettek részt.
Iskolánk minden tanulója részt vett az iskolafogászat 
szűrésén.
Április hónapban lesz az első osztályosok beíratása az 
iskolában. A beíratás pontos idejéről tájékoztatjuk a szülőket 
az óvodában és a hirdetőtáblákon.
Az iskolában a tavaszi szünet első napja március 25. 
hétfő, a szünet utáni első tanítási nap április 3.-a szerda.

Az idén nagyon hamar jött meg a 
tavasz és nagyon közel került időben 
egymáshoz március 15-e, és Húsvét. 
Egyik ünnepből föl sem ocsúdunk és 
jön a másik. Mindez persze csak 
akkor van így, ha egyáltalán 
ünnepelünk.

Március 15-ét ünnepelték az 
óvodások, az iskolások, és volt 
ünnepség a Művelődési Házban, de 
maga a falu nem ünnepelt. Egy-két 
zászlót lehetett csak látni a házakon, 
kerítéseken.

A 90-es évek közepén Dániában 
jártam, a táj, a települések egészen 
hasonlóak az itteniekhez. Sokszor az 
volt az érzésem, mintha a Kisalföldön, 
vagy az Őrségben járnék. Egy 
dologban nagyon különbözött minden, 
a házak 95 %-ának udvarán 
lobogtatta a szél a dánok nemzeti 
lobogóját. Nem volt náluk ekkor 
nemzeti ünnep és mégis így volt. Igaz

MÁRCIUS, HÚSVÉT

nem voltak fél évszázadik idegenek 
által megszállva, nem tiporták vérbe 
forradalmaikat.

Nálunk máig kísért a múlt. Hiába 
aktuális ma is Petőfi igazsága - 
„Rabok legyünk, vagy szabadok? Ez 
a kérdés, válasszatok!" minket 
hidegen hagy mindez.
Nekünk jók voltak az osztrákok, jók az 
oroszok rabtartónak és jók lesznek az 
amerikaiak is. Ugyanis az előzőek 
ugyanolyan globalizációs 
törekvéseket dédelgettek, mint az 
utóbbiak. Ha a talpunk alatt lévő 
anyaföld, az életet adó földanya is 
idegen kézbe kerül az Európai Unióba 
tartó menetelésünk során, akkor 
valóban nem kell többet március 15-ét 
ünnepelnünk. Lehet, hogy persze 
Húsvétot sem, mert ez a mostani 
készülő új Európa nem az a régi latin
keresztény Európa. A szeretet Istene 
helyett a fogyasztás Istene. Ha a 
szeretet Istene nem dobogtatja már 

meg a szívünket, akkor marad a 
másik érzelem, ami még uralkodhal 
rajta, a gyűlölet. A szív nem ismeri a 
semlegességet, a közömbösséget, 
bibliai szóhaszná-lattal a 
langymelegséget. Vagy az egyik 
uralja, vagy a másik, vagy hideg, vagy 
meleg.

Az idei Húsvéton mintha a márciusi 
hűvösség, a szívhidegség átterjedi 
volna legnagyobb nemzeti 
ünnepünkről a legnagyobb keresztény 
ünnepre is.
Lehet, hogy a választások árnyékolták 
be mindkettőt?
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Új oltár

Hajdan, nagyszülejük korában volt a tiszta 
szoba és a szent sarok, e hosszanti tengely 
mentén szerveződött a ház, a család, az élet. 
Konyha, kamra, istálló ólak, pajta bármilyen 
fontos is volt az életben, de csak a tiszta szoba 
után következtek. Először a tiszta szoba szűnt 
meg, aztán a ház hosszanti tengelye és 
felépítése. A régi élet hierarchiája omlott 
össze. Felfordult minden vagy épp 
felforgatták! Nem találta többé helyét a 
lakásban a kereszt, a szentkép, a házi áldás és 
a szenteltvíztartó. A fürdővízzel együtt a 
gyereket is kiöntöttük.

Ma más világ van. Új rend, új oltár, új 
hierarchia. A fő szervező a TV, neki van 
alárendelve a szoba, a lakás, az életünk. Fő, 
hogy kényelmesen nézhessük éjjel-nappal. A 
szobában az ágyak, a székek, a lakásban a 
lakók, mind neki vannak alárendelve. A 
szertartás reggeltől estig, éjszakától napkeltéig 
tart nonstop, szakadatlanul. Valamelyik 
csatorna mindig közvetít valamit. Beavatottak

• •••••••••••••• 

vagyunk, ahogy Czakó Gábor mondja a Duna 
TV-ben. hiszen részt veszünk a szertartásban, 
legalább is szemlélői vagyunk. 
Megnyugvásban, lelki békében igaz nem 
részesülünk, mint régen az esti és reggeli 
imádságkor, de ez már nem is fontos. A fő, 
hogy a képernyőn keresztül kilássunk a 
világra, és a világ bejöjjön hozzánk. Közben 
magányosak lettünk, még családon belül is, 
senki nem nyitja ránk az ajtót, de legalább a 
személytelen világ kíváncsi ránk, vagy 
fordítva, mi vagyunk rá kiváncsiak.
„Folyik a nyál a TV-ben, ezt nagyon zabálják 
a népek” énekli Nagy Feró, és igaza van. 
Élünk-halunk a TV-ért. vele fekszünk, vele 
kelünk. Szinte szenvedélyünkké vált a TV 
nézés, rabjai vagyunk a TV nézésnek. 
Elvesztettük énünket, elvesztettük 
szabadságunkat, hozzá vagyunk láncolva a 
TV-hez, a TV gondolkodik helyettünk. Kész 
megoldásokat közvetít problémáinkra. Segít 
eligazodni a világban. A leghumánusabb terror

• •••••••••••••••• 

az emberiség történelme során. Nem kell 
börtönöket építeni, nem kell embereket 
likvidálni, elég csak beférközni a lakásukba, a 
szobájukba, a legintimebb helyre, ahol 
alszanak, és minden meg van oldva. Ettől 
kezdve látunk, nézünk és gondolkodunk 
helyettük, mert a vízió az látomás, a látomás 
hipnózis és a televízió a legolcsóbb 
tömeglátomás, a leghumánusabb 
tömeghipnózis. Azt, hogy a tőkés társaságok 
világuralmát maguk a tőkés társaságok által 
üzemeltetett kereskedelmi TV csatornák 
tartják fenn, az a kábult, elkábitott 
„bugrisokat” már nem érdekli, ezért őket már 
csak az érdekli, amit ezek a társaságok 
érdekessé tesznek számunkra, csak az, amire 
felkeltik az érdeklődésüket. Hódoljunk tehát az 
új oltárnak, hisz a trónon ül.

Tóth Csaba

• ••••••••••••••

Tavaszi csendélet

A vasúti töltés árkában láttuk ezt a szép 
csendéletet. Akár tíz ilyet is meg tudtunk volna 
örökíteni. Egyik szebb, mint a másik. Az 
Üzenetben már többször szóltunk róla, a 
multikultúra hatása alól kis falunk sem térhet ki. A 
fogyasztói társadalom egyben eldobható 
társadalom. A reklámot és a környezetszennyező 
csomagolást is velünk fizetteti meg. A lényeg az, 
hogy mindenből minél előbb újat vegyünk, és a 
régit dobjuk a szemétre. A minél előbbi elévülés, 
elhasználódás is komoly szempont ebben a mai 
multikultúrában. Ezt a jelenséget nevezi Molnár 
Tamás magyar származású világhírű filozófus 
újmaterializmusnak, vagy újpogányságnak.

Havi emlékeztető márciusra
Márciusban legkényesebb az istálló. Ügyeljünk a márciusi csikókra, ha már 10- 
12 naposak, adhatunk nekik zabot. Anyjukat három hét múlva újra erősebb 
munkára szoríthatjuk, de előbb semmi esetre sem. A jól tartott márciusi csikó a 
gazda büszkesége. A tehénistállóra is nagy gond fordítandó. A borjukat tisztán 
kell tartani, mert a tisztaság fél takarmány. Az ökröket jól keli tartani mivel ebben 
a hónapban sokat dolgoznak. A malacokat orbánc ellen beoltatjuk. A januári 
malacokat elválasztjuk.
A kertben enyhe idő mellett levethetjük a virághagyma ágyak és rózsák fedeleit, a 
rózsákat metszhetjük és karókhoz köthetjük. A nyári növények ültetését folytatjuk 
(paraj, mák, hónapos retek, sóska, vöröshagyma). A spárga és szamócaágyakat 
meg kell kapálni.
A szántóföldön márciusban kezdődik az igazi munka. A trágyázást és a tavaszi 
szántást bevégezvén, a vetéssel bajlódik a gazda. Az ősszel megszántott és 
megfogások földbe elveti a zabot, tavaszi búzát, árpát. A cserepesedésre hajlandó 
talajt előbb meghengerezzük aztán fogasoljuk. a kötöttebb talajon az őszi vetést, 
valamint a lucernást és herést megfogasoljuk, a búzavetést gyomláljuk. Sáros 
időben ne legeltessünk.

Ahhoz, hogy valaki elérje az 
életben amit akar, első 

lépésként el kell döntenie: mit 
akar.

(Ben Stein)

Ideológiailag semleges oktatás, avagy választás Magyarországon
Az ideológiailag semleges oktatást újabban értéksemleges oktatásnak is szokás 

nevezni, mert mi alapján teszünk 
különbséget jó és rossz között? - érvel 
a világot behálózó neoliberalizmus. A 
rendszerváltáskor, de igazabb, ha 
kiegyezést írunk helyette, az volt a 
kitizött cél, hogy az oktatás 
ideológiailag semleges, de legalább 
pártsemleges legyen.
A fénykép szerint, amely ez év 
március közepén készült, nem 
mindenki gondolja ezt Így. De a 
választásokkal sem indokolható ez, 
mivel az iskola egyben szavazókor 
helyszín is. és annak bejáratától 5 
méterre nem tudom, hogy szabad-e 
kampányolni.
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A latin liturgia miseruhái, 
mise, ima és énekeskönyvei a 

Csempeszkopácsi Múzeumban

Sok évszázadon keresztül latin volt a 
szertartások, misék nyelve a Római 
Katolikus Egyházban, így Magyar
országon is.

A reformáció anyanyelvet erősítő 
hatása is alig-alig mutatkozott meg a 
római katolikus liturgia nyelvében.

Valódi áttörést all. Vatikáni Zsinat 
határozatai hoztak, elismerve az 
anyanyelv elsődleges és hitet erősítő 
voltát. Ezzel egyidőben új szertartásrend 
született. Megújultak a szentmisénél 
használt ruhák.
A vállkendő, a miseing (alba), cingulum 
(fehér színű öv) nem változott 
lényegesen. A stóla, a miseruhával 
azonban igen. Más formát vett fel. így a 
népesen „hegedűtök" alakú miseruhák 
használaton kívül kerültek.

A tárolási, elhelyezési gondok nem 
használtak az értékes textíliáknak, 
könyveknek. Tóth Ferenc ikervári 
plébános, akihez Csempeszkopács 
fiijaként tartozik, javasolta, hogy méltó 
elhelyezésre, megőrzésre, a latin 
liturgia már nem használt kellékei 
kerüljenek a múzeumba. így merülhetett 
föl az állandó kiállításon való 
bemutatásuk ötlete.

A helyi önkormányzat komoly 
támogatást adott az üveges tárlók 
elkészíttetéséhez. A miseruhák 
kiállíthatóvá tételéhez, a kiállítás 
rendezéséhez Varga Bernadett 
textilművész önzetlen munkával járult 
hozzá. így jöhetett létre, a múzeum 
emeleti folyosóját felhasználva, az a 
kiállítási szakrális tér, amelyben az 
állandó kiállítás méltó helyet kapott. A 
miseruhák, könyvek, templomi zászlók, 
körmeneti papi palást stb. a 18. század 
közepétől a 20. század közepéig terjedő 
időszak értékes dokumentumai.

A kiállítást március 2-án délután 3 
órakor Tóth Ferenc plébános nyitotta 
meg szépszámú helyi és környékbeli 
érdeklődő, a vasszécsenyi római 
katolikus és a nemeskoltai evangélikus 
paptársa jelenlétében. Szeretettel 
várunk minden érdeklődőt.

Pungor Zoltán

A művelődési ház hírei

Sikeres időszakot tudhat maga mögött a Művelődi Ház színjátszó köre, hiszen 
tavasszal lezajlottak a Gyermekek Házában a Ki mit tud megyei selejtezői.

Alsó tagozatos versmondás kategóriában Szemes Boglárka, Tamás Bernadett és 
Horváth Flóra indult.
Alsó tagozatos prózában pedig Baungartner Dóra, Visnyovszky Gergő és Baráth 
Henrietta.

A felső tagozatos versmondásban Kovács Bettina és Horváth Petra, prózában 
Káldi Zsuzsanna és Visnyovszky Roland szerepelt.

A megyei gálára az MMIK—ba Baungartner Dóra és Visnyovszky Roland jutott 
be.

A Művelődi Ház színjátszói két vásári komédiák adtak elő, Petkó Jenő Három 
kívánságát és Tóth Zoltán Királyi bolondság, bolondos királyságát. Az előadásokban 
Kovács Bettina, Baungartner Dóra, Káldi Zsuzsanna, Szalai Alexandra, Pintér 
Hajnalka, Kovács Viktória, Horváth Flóra, Visnyovszky Roland, Szemes Boglárka, 
Móricz Dóra vett részt.

Ezzel a két darabbal indul a Művelődési ház a március 23-i vasvári Országos 
Színjátszó Találkozóra, az április 14-i Weöres Sándor Gyermektalálkozóra, valamint a 
május 4-i mosonmagyaróvári Nemzetközi Színjátszó Találkozóra.

A Ki mit tud modern tánc kategóriájában pedig Horváth Flóra, Szemes Boglárka, 
Baráth Henrietta, Szalai Alexandra, Kovács Viktória, Kovács Bettina, Horváth 
Petra és Pintér Hajnalka indult.

A Művelődési Ház ezúton szeretné megköszönni a Petőfi MTSZ vezetőségének, a 
polgármesteri hivatalnak, Stenczinger Katalinnak és a szülőknek a segítségét, önzetlen 
támogatását a díszletek, jelmezek és táncruhák elkészítésébe, ezek, valamint a 
gyermekek szállításában.

Tóth Csaba

Megjöttek a gólyák

Március 17-én, vasárnap 
megérkeztek a gólyák a 
faluba. Az a bizonyos gólya, 
amelyiknek „átköltöztették a 
fészkét", illetve amelyik 
Geresd Márta néni felújított 
kéményén kereste volna a 
fészkét, nem találta azt. 
Egészen magasan keringett 
a falu felett. Fokozatosan 
ereszkedett le, de az ismerős 
fészket nem találta. Csak a 
táj, a környezet volt számára 
ismerős. Nem is szállt le arra 
a kéményre, mintha 
megsértődött volna. Csak két 
napra rá, reggelre virradóra 
barátkozott meg a 
gondolattal, hogy újra kell 
készíteni a fészkét, és immár 
véglegesen elfoglalta a 
megszokott kéményt.

VASSZÉCSENYI ÜZENET 
Önkormányzati lap 

Szerkesztő: Tóth Csaba 
Felelős kiadó: Varga Dezső polgármester 

Nyilvántartási száma: B/PHF/1198/VA/1993 
Készült: Mezti Nyomda Vép


